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Oœwiadczenie skierowane do ministra spraw wewnêtrznych i administracji Jerzego Millera

Szanowny Panie Ministrze!
Jednym z powa¿niejszych problemów, które rz¹d polski musi rozwi¹zaæ w ci¹gu najbli¿szych lat, jest

kryzys demograficzny. Ju¿ obecnie widoczne s¹ dysproporcje miêdzy liczb¹ pracuj¹cych a liczb¹ emery-
tów i rencistów. Sytuacja ta, zdaniem naukowców, bêdzie siê pogarszaæ (wspó³czynnik dzietnoœci wyno-
si obecnie 1,5, podczas gdy reprodukcjê prost¹ zapewnia wspó³czynnik 2,2).

Jednym ze sposobów zapobie¿enia tej katastrofie jest zwiêkszenie liczby repatriantów z krajów by³e-
go ZSRR, a szczególnie z republik œrodkowoazjatyckich. Po rozpadzie ZSRR wiele pañstw repatriowa³o
swoich obywateli z Kazachstanu, Kirgistanu. Zrobili to Niemcy, ¯ydzi, Rosjanie. Polityka repatriacyjna
rz¹du polskiego do tej pory mia³a charakter patriotyczno-humanitarny.

Ustawa o repatriacji z dnia 9 listopada 2000 r. nak³ada najwiêcej obowi¹zków na gminy, które maj¹
zapewniæ mieszkanie, jego wyposa¿enie oraz pracê i szko³y dla repatriantów. Ze wzglêdu na to, ¿e gminy
maj¹ ogromne problemy z zapewnieniem lokali socjalnych, a tak¿e lokali dla osób eksmitowanych, w³a-
dze gmin niezbyt chêtnie zapraszaj¹ repatriantów, którzy zg³aszaj¹ wnioski o wydanie wizy repatriacyj-
nej, i ich czas oczekiwania w miejscach deportacji na powrót do ojczyzny wynosi od czterech do piêciu
lat. Wzruszy³ mnie opisany w prasie przypadek pani, która przeznaczy³a dla repatriantów z Azji Œrodko-
wej czterdzieœci mieszkañ otrzymanych w zamian za tzw. mienie zabu¿añskie.

S¹dzê, ¿e g³ówny ciê¿ar troski o repatriantów spoczywa na pañstwie polskim, dlatego zwracam siê do
Pana Ministra z proœb¹ o rozpoczêcie prac nad nowelizacj¹ ustawy o repatriacji oraz zabezpieczenie od-
powiednich funduszy na ten cel w przysz³orocznym bud¿ecie pañstwa.

Z powa¿aniem
Andrzej Owczarek




